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مزايا و معايب 
كاهش شاخص بورس اوراق بهادار

از آنجا كه ش��اخص بورس نبض اقتصاد به حس��اب مي آي��د، در نگاه 
اول اينچنين به نظر مي رسد كه كاهش ش��اخص بورس اوراق بهادار 
نشانه بدي است و در ذهن مردم ممكن است اينچنين تداعي شود كه 
شاخص ها رشد منفي اقتصاد را نش��ان مي دهند اما هميشه اينچنين 
نيست و گاهي اوقات كاهش شاخص نشانه رونق، بهبود و البته منطقي 

شدن شاخص هاي اقتصادي است. 
با نگاهي به فراز و فرودهاي چند س��ال اخير شاخص متوجه مي شويم 
شاخص از نزديك به 7 هزار واحد به بيش از 88 هزار واحد رسيده بود. 
اين افزايش نه به خاطر افزايش س��ود هر سهم )EPS( بلكه در نتيجه 
كاهش خود خواسته ارزش پول ملي بوده است، به عنوان مثال اگر شما 
تاكنون يك تومان براي خريد يك سهم هزينه مي كرده ايد، با كاهش 
300 درصدي ارزش پول ملي اكنون بايد س��ه تومان بابت خريد يك 
س��هم پرداخت كنيد، اين اثر موازنه و نيز ارزش ذاتي سهام است كه با 
نوسانات ارزش پول ملي قيمت سهام هم افزايش مي يابد. حال فرض 
مي كنيم شاخص بورس 20 هزار واحد بوده باش��د. اگر در اين حالت 
ارزش پول ملي 300 درصد كاهش يابد 60 هزار واحدي شدن شاخص 
سهام، طبيعي است و اوج گرفتن بيش از اين مقدار مربوط به جو رواني 
بازار مي شود. بر اساس آمارها در حالي كه رشد اقتصادي كشور حدود 
منفي 5/6 درصد بوده است، افزايش 110 درصدي سود سهام بورس 
اوراق بهادار تا حد زيادي مربوط به افزايش قيمت بوده است و نه سود 
هر س��هم اما اين كار در بلند مدت به شركت هاي بورسي و سهامداران 
ضررهاي هنگفتي را تحميل مي كند، چراكه دوره برگش��ت س��رمايه 
و ش��اخص قيمت به درآمد) P/E(  را گاهي و در برخي از س��هم ها به 
بيش از هزار س��ال مي رس��اند و اين اصلًا براي س��هامداران جذابيت 
ندارد. اين در حالي است كه متوس��ط دوره بازگشت سرمايه در كشور 
ما حدود 3/6 سال اس��ت، دوم اينكه ش��ركت هاي حاضر در بورس را 
براي پرداخت س��ود بيشتر به شدت تحت فش��ار قرار مي دهد. در اين 
ميان نرخ بهره 22درصدي بانك ها رقابتي نفس��گير و فرسايشي را با 
بورس به راه انداخته كه اين يك نوع دور تسلسل باطل است، چون خود 
بانك ها هم براي پرداخت اين ميزان سود تحت فشار قرار مي گيرند. در 
حقيقت در كش��ور كمتر صنعتي وجود دارد كه بانك ها بتوانند در آن 
با سپرده هاي مردم سرمايه گذاري كنند و آنقدر سود آور باشد كه هم 
بانك ها بتوانند به مردم 22درصد سود پرداخت كنند و هم باقيمانده اي 
براي در آمدزايي سهامداران بانك وجود داش��ته باشد. شايد تا همين 
اواخر با ايجاد آشوب در بازارهاي بورس، مسكن، ارز، فلزات گرانبها و... 
بانك ها مي توانستند ايجاد درآمدهاي كاذب كنند و سودهاي سرشار 
از بابت تورم لجام گس��يخته در اين بازارها به دس��ت آورند، اما اكنون 
آرامش در اين بازارها و بعض��اً كاهش قيمت ها ضررهاي هنگفتي را به 

اين سرمايه گذاري ها تحميل كرده است. 
هر چقدر پول ملي ارزش خود را به دست آورد، منطقي است كه شاخص 
بورس كاهش پيدا كند و مقاومت در مقابل كاهش شاخص، غير منطقي 
اس��ت. در اين ميان عامل هاي اثر گذار ديگري هس��تند همانند رشد 
نقدينگي، بودجه عمراني دولت، مذاكرات به اصطلاح هسته اي و... كه 

مي توانند حداقل، اثر رواني بر شاخص بازار بورس داشته باشند. 
اما آنچه مسلم است كاهش شاخص و منطقي شدن سود باعث افزايش 
سرمايه گذاري مي شود چراكه در حالت كنوني سرمايه گذاري در بورس 
اقتصادي نيست، مگر اينكه دوباره شاخص اوج بگيرد كه از محل افزايش 
قيمت، سود س��رمايه گذاران تأمين گردد، لذا س��رمايه گذاران نبايد 
نگران كاهش شاخص باشند، چون كاهش شاخص باعث كاهش دوره 
بازگشت سرمايه و نيز ايجاد تعادل در بورس مي گردد. سرمايه گذاران 
حقيقي در بورس به سرمايه گذاري بلند مدت در بورس مي انديشند و 
اين نوسانات در دراز مدت اثر كمي دارد اما در كوتاه مدت اين نوسانات 

شديد به حساب مي آيد. 
نبايد اين واقعيت را ناديده گرفت كه رقابت بانك ها با بورس در شرايط 
ركود اقتصادي به بورس ضربات مهلكي وارد مي كند و لازم اس��ت در 
ش��رايط كنوني براي رونق بخش��يدن به بورس نرخ بهره كاهش يابد؛ 
سياستي كه در اكثر كش��ورهاي جهان در مواجهه با ركود جهاني به 
كار برده شده است. بر اساس آمارهاي رس��مي  با افزايش نرخ بهره در 
سال 92 نرخ رشد سرمايه گذاري منفي 21درصد شده است. اين بدان 
معناست كه نه تنها سرمايه گذاري جديدي صورت نگرفته است بلكه 
بسياري از س��رمايه گذاران اقدام به فروش دارايي هاي خود به منظور 
سرمايه گذاري در سپرده هاي بدون ريسك بانك ها كرده اند، لذا با توجه 
به آنچه گفته ش��د، دولت اگر واقعاً در صدد كمك كردن به بورس و در 
نهايت اقتصاد كشور است، راهي به جز كاهش هزينه هاي تأمين مالي با 
كاهش نرخ بهره ندارد زيرا در شرايط فعلي صرف ريسك وجود ندارد و 
ركود اقتصادي ادامه پيدا مي كند. تحريك بازارهاي اوراق بهادار رابطه 
مستقيمي با نرخ بهره دارد و بهبود ش��رايط كسب و كار با اين شرايط 

ممكن نيست. 
*مدرس دانشگاه

بع�د از غائل�ه جنجال�ي س�وخت كاميون ه�ا 
ك�ه در نهاي�ت ترك ه�ا مناف�ع خ�ود را تامين 
كردن�د اين�ك ق�رارداد ترجيح�ي م�ي رود 
ت�ا توليدداخ�ل را تحت الش�عاع ق�رار ده�د.

امضاي ق�رارداد ترجيحي بين اي�ران و تركيه با 
واكنش هايي ازكارشناس�ان و فعالان اقتصادي 
رو به رو ش�ده اس�ت كه در رأس اين واكنش ها، 
واكنش وزير صنعت و معدن دولت دهم به عنوان 
مطلع ترين فرد از اي�ن قرارداد، ق�رار دارد، اين 
در حالي اس�ت كه مهدي غضنفري مدعي شده 
اس�ت در گذش�ته از طريق تهديد به استعفا از 
زير بار امضاي اين قرارداد غيرمنطقي با ترك ها 
ش�انه خالي كرده اما حالا گوي�ي دولت يازدهم 
بين تف�اوت به س�بقه ده س�اله اي�ن مذاكرات 
اين قرارداد را با چش�م بس�ته امضا كرده است. 

به گ��زارش »ج��وان« پ��س از مذاك��رات متعدد 
دولت هاي گذشته با كشور تركيه سرانجام قرارداد 
ترجيحي ايران و تركيه از اول ژانويه 2015 اجرايي 
ش��د تا در آينده سطح مناس��بات دو كشور به رقم 

30ميليارد دلار برسد. 
در اين توافقنامه تعرف��ه 125 فقره كالاي ايراني و 
140 فقره كالاي تركيه براي گسترش همكاري هاي 
اقتصادي كاهش پيدا مي كند. بدين ترتيب تركيه 
براي ورود اقلام مش��خصي از كالاها و محصولات 
كشاورزي ايران به تركيه، تعرفه هاي خود را كاهش 
خواه��د داد و در مقابل ايران نيز ب��راي ورود اقلام 
مش��خصي از توليدات صنعتي تركيه، تعرفه هاي 
خود را پايين مي آورد، البته انعق��اد اين قرار داد از 

همان روزهاي نخست با اعتراضات زيادي از سوي 
توليدكنندگان داخلي روب��ه رو بود چراكه معتقد 
بودند با اين توافقنامه تركيه قرار است بسياري از 
توليدات صنعتي خود را با تعرفه هاي اندك به ايران 
صادر نمايد، اين در حالي اس��ت ك��ه طرف ايراني 
فقط كالاهاي كشاورزي خود را با كاهش تعرفه به 
كشور تركيه ارسال مي كند.  در اين بين، وزير سابق 
صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو با تس��نيم  با 
بيان اينكه مذاكرات درب��اره اين موافقتنامه به 10 
سال قبل يعني درست وقتي بنده رئيس سازمان 
توس��عه تجارت بودم باز مي گردد، اف��زود: برخي 
براي پيش��رفت روابط با تركيه به ط��ور جد از من 
مي خواستند حداكثر ظرف 24 ساعت موافقتنامه 
را امضا كنم و من بعد از توضيحاتي، با بيان جمله 
»استعفا مي دهم اما امضا نمي كنم« شدت مخالفت 
خودم را ابراز مي كردم و الان هم اعتقاد دارم دولت به 

اشتباه اين قرارداد را به امضا رسانده است. 
  ترك ها كالاي صنعتي نمي دهند

وي در پاسخ به اينكه چرا اين قرارداد را امضا نكرديد، 
گفت: ترك ها حاضر نبودند تعرفه تعداد قابل توجهي 
كالاهاي صنعتي را براي ما پايين بياورند بلكه بيشتر 
مي خواستند تعرفه چند محصول كشاورزي )آن  هم 
در ايامي كه ما خودمان به برخي از آنها نياز داشتيم( 
پايين بياورند و در مقابل از ما مي خواس��تند تعرفه 
فهرست مهمي از كالاهاي صنعتي را براي آنها پايين 

بياوريم و بازار مصرف خويش را بدان ها بسپاريم. 
وي گفت: اگر چه اين ليست فعلي در مقايسه با نسخه 
نخستين خودش بسيار بهتر شد اما باز هم متوازن و 
عادلانه نبود. براي همين فكر مي كنم دولت يازدهم 

بايد از امضاي آن اجتناب مي كرد و علت كار ما را از 
كارشناسان بيشتر جويا مي شد. 

  ترك ها فقط منافع خود را دنبال مي كنند
غضنفري گف��ت: فكر مي كنم ترك ه��ا در موضوع 
تجارت و اقتصاد بسيار زيرك هس��تند. آنها در هر 
موضوعي مناف��ع اقتصادي خ��ود را دقيق��اً دنبال 
مي كنند. در حالي كه در مواضع سياسي راه خودشان 
را مي روند اما در مواضع اقتصادي ما را برادر خويش 
خوانده و مي گويند: چون شما نفت داريد پس بايد 
به برادر بي نفت خودتان كمك كنيد! و از اينكه سود 
بيشتري نصيب برادر خود مي كنيد اغماض نماييد! 
اجازه بدهيد اين بحث را من بيشتر باز نكنم.  وي در 
واكنش به اين پرسش كه برخي از توليدكنندگان و 
صادركنندگان گفته اند امضاي اين موافقتنامه ياد 
تركمنچاي را زنده كرد، نظر ش��ما چيست؟گفت: 
به نظر من اين موافقتنامه با آن ليست پيوست نبايد 
امضا مي شد. من به مدت هشت سال براي بهبود آن 
جنگيدم و همه فشارها را به جان خريدم. نمي دانم 
اش��تباه از وزير بوده يا معاون وزير يا كارشناس��ان 
وزارتخانه. وقتي چندي پيش شنيدم اين موافقتنامه 
امضا شده بهت زده ش��دم. مي خواستم همان موقع 
اعتراض كنم، اما فكر كردم كارم نوعي رفتار سياسي 
بر ضد دولت تلقي شود. اينك هم معتقدم بايد كاري 
كرد كه منافع ملي ما خدشه اي نبيند. يادمان باشد 

تاريخ بعداً در مورد كار ما قضاوت خواهد كرد. 
  قرارداد ترجيحي و نابودي صنعت پوشاك

نكته عجيب و قابل تأمل آن است كه وزارت صنعت 
در ش��رايطي كه توليدكنندگان پوش��اك داخلي 
انتظار داش��تند با فرارس��يدن ماه  هاي پاياني سال 

نمايشگاه هاي پوش��اك ش��ب عيد برگزار كرده و 
كالاهاي خود را به فروش برسانند، قرارداد ترجيحي 
با ترك ها را امضا كرده و بازار ش��ب عيد را عملًا در 
اختيار كالاهاي ترك قرار داده است.  دبير اتحاديه 
توليدكنندگان و صادركنندگان پوشاك با اشاره به 
اينكه در حال حاضر توليدكنندگان صنعت نساجي 
با ركود روبه رو هستند، گفت: با كاهش تعرفه واردات 
پوش��اك از كش��ور تركيه عملًا فرش قرمزي براي 
رقيب ترك په��ن كرده ايم.  مهدي يكت��ا ديروز در 
نشست خبري به بيان توضيحاتي در مورد نمايشگاه 
تخصصي پوشاك ايران پرداخت و اظهارداشت: بيش 
از 70 درصد بازار پوش��اك ايران در اختيار كالاهاي 
وارداتي قاچاق از كشورهاي چين و تركيه است، به 
همين منظور درصدديم با برگزاري اين نمايش��گاه  
تابويي را كه از جنس ايراني در بي كيفيت بودن آنها 

مطرح است از بين ببريم. 
  امسال خبري از كالاي ايراني در نمايشگاه 

پوشاك هست يا نيست؟
وي با انتقاد از برگزاري همزمان نمايش��گاه پوشاك 
تركيه در اي��ران افزود: دولت تركي��ه در قالب جوايز 
صادراتي و معافيت هاي مالياتي حمايت هاي مطلوبي را 
از توليدكنندگان خود انجام مي دهد اما توليدكنندگان 
از حمايتي در داخل كشور برخوردار نيستند، به همين 
دليل برگزاري نمايشگاه همزمان تركيه و ايران مناسب 
نيست.  وي با تأكيد بر اينكه 60 تا 70درصد پوشاك 
وارداتي از چين و 30 تا 40درصد آن از تركيه به كشور 
وارد مي شود، اظهار داشت: كشورهاي چين و تركيه 
جوايز صادراتي 18درص��دي پرداخت مي كنند، در 
حالي كه در ايران اي��ن جايزه صادراتي تنها 5 درصد 
بود كه متأس��فانه از همان روزهاي��ي كه صحبت از 
پرداخت آنها ش��د، هنوز پرداخت نشده است.  دبير 
اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان پوش��اك با 
بيان اينكه از همان روزهاي نخست برگزاري همزمان 
نمايشگاه نساجي ايران و تركيه اعتراضات خود را اعلام 
كرديم، تصريح كرد: در نهايت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت موافقت كرده ك��ه ضمن ارائه تخفيفاتي به 
توليدكنندگان داخلي حاضر در اين نمايشگاه تبليغات 
داخلي را هم به توليدكنندگان ايراني واگذار كند تا آنها 
بتوانند اقدامات مناسبي را براي تبليغ محصولات خود 

انجام دهند. 
يكتا با اش��اره به اينكه بيش از يك س��ال است كه 
توليدكنندگان صنعت نساجي با ركود روبه رو هستند، 
گفت: در ماه هاي پاياني س��ال كه توليدكنندگان و 
فروشندگان انتظار نتيجه گرفتن و فروش مناسب 
را دارند اما انعقاد قرارداد ترجيح��ي ايران و تركيه 
با كاهش تعرفه واردات پوش��اك تركيه آسيب هاي 
زيادي را به توليدكنندگان داخلي وارد مي كند. در 
مجموع بايد بگويم با كاهش تعرفه واردات پوشاك از 
كشور تركيه عملاً فرش قرمزي براي رقيب ترك پهن 
كرده ايم.  در پايان به نظر مي رسد نهادهاي بالادست 
در نظام چتر نظارتي خود را بر قرارداد  ها در حوزه هاي 
مختلف بگسترانند تا از طريق انعقادهاي قراردادهاي 
تركمنچايي واردات محور شاهد از بين رفتن تتمه 

توليد باقيمانده در كشور نباشيم.

ترجيح تركيه به توليد
بهت وزير سابق صنعت از امضاي قرارداد ترجيحي ايران و تركيه

اين نامه را توليدكنندگان چيني 
فقط بخوانند!

اين يك موفقيت چشمگير اس��ت كه با تلاش و بهره وري بالا و با استفاده 
از شرايط بين المللي چيني ها توانستند صادرات خود را به ايران 40درصد 
افزايش دهند. در حقيقت آنها توانس��تند با بازيگري مناس��ب در عرصه 
بين المللي، تشويق ها و حمايت ها يشان از توليد صادرات محور و استفاده از 
امكانات بانكي، ركورد واردات به ايران را بزنند و واردات ايراني ها از چين در 

10 ماه نخست امسال به بالاترين رقم در طول تاريخ رسيد. 
بر اساس گزارش گمرك، ايران در 10 ماه نخست امسال 10/3ميليارد دلار 
كالا از چين وارد كرده كه 40 درصد نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
افزايش نشان مي دهد.  از لحاظ وزن نيز واردات 10 ماه اخير كشورمان از 
چين 29درصد نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته افزايش  يافته است. 
سرعت رشد واردات ايران از چين در سال جاري به گونه اي بود كه واردات 
10 ماه امس��ال از كل 12 ماهه سال 1392 هم پيش��ي گرفته است  زيرا 
چيني ها در كل سال 1392 مجموع صادراتشان به ايران 9/664 ميليارد 
دلار بود اما در همين 10 ماه ابتدايي امس��ال، واردات ايران از چين از رقم 
مذكور بالاتر رفته و مطمئناً با اضافه شدن واردات دو ماه پاياني، سال 1393 

به سال ركورد واردات كالاهاي چيني تبديل خواهد شد. 
در 10 ماه نخست امس��ال، نزديك به 24 درصد )يك چهارم( كل ارزش 
واردات ايران از مقصد چين بوده است، البته ارقام فوق، فقط شامل وارداتي 
است كه مستقيماً و رس��ماً از مبدأ چين به ايران صورت گرفته است. در 
صورتي  كه بتوان آمار دقيق كالاهاي چيني كه از امارات و ساير كشورها 
به ايران صادرات مجدد مي شود را به دست آورد، طبيعتاً سهم چين از كل 

واردات ايران بيشتر از ارقام فوق خواهد بود. 
رئيس جمهور ايران در سال گذشته حرف هايي زده بود كه اندكي بازرگانان 
و توليدكنندگان چيني را نگران كرده بود و در ارائه گزارش 100 روزه اش 
گفته بود: »دولت قبل اشتغال ايجاد كرد، اما براي چيني ها و كره اي ها«. اما با 
يك سياستگذاري درست چيني ها توانستند برخلاف بالاترين مقام اجرايي 
كشور ايران از اهداف صادراتي پيش بيني شده هم پيشي بگيرند، البته در 
اين ميان نقش واردكنندگان موفق ايراني به عنوان ش��ركاي چيني هم 
تعيين كننده بوده و توانسته اند با استفاده از قوانين و شرايط موجود حداكثر 

سود را براي خود و ما به ارمغان بياورند كه جاي تقدير دارد. 
محض اطلاع برنامه ريزان اقتصاد چين بد نيس��ت بدانيد مقايس��ه ارقام 
رسمي واردات از چين از سال 1384 تاكنون نشان مي دهد نه تنها ارزش 
واردات بلكه وزن واردات از چين در سال جاري نسبت به دولت قبل افزايش 
چشمگيري پيدا كرده است و شما مي توانيد براي صادرات بيشتر به ايران 
برنامه ريزي كنيد، البته در اين جا دو برنامه بعد از تشكيل دولت به شدت 
مانور تبليغاتي داشت كه يكي از آنها برنامه خروج از ركود و ديگري بهبود 
فضاي كسب و كار بود. دولتمردان دولت يازدهم حتي به درستي به مسائل 
و مسيرهاي اش��تباه دولت قبلي در حوزه اقتصادي اش��اره كرده بودند و 
براي چيني ها نگراني ايجاد ش��ده بود كه آنها درد را شناخته اند و ممكن 
اس��ت واردات بي رويه را درمان و توليد را رونق ببخشند اما ما توانستيم با 
ورود به بازارهاي مختلف از اين قوانين حداكثر استفاده را ببريم و نگراني 
توليدكنندگان چيني را رفع كنيم، به عنوان مثال دولت مدعي شده كه 
رشد اقتصادي اش مثبت است كه ادعاي درستي هم هست زيرا بر اساس 
ادعاي مسئولان دولتي بيشترين تغيير مثبت در رشد صنايع بزرگ و به 
خصوص خودرو بوده است. ما در اين مدت كم توانسته ايم به خوبي در توليد 
و بازار خودرو جاي خود را باز كنيم و هنوز هم جا براي كار دارد. با اين كار 
هم نرخ رشد اقتصادي ايران مثبت شده و همچنين ما خوب توانسته ايم 
سنگ آهن هاي وارداتي و پتروش��يمي را به ميلگرد و مصنوعات آهني و 
مواد پتروشيمي مورد نياز آنها تبديل كنيم و دوباره به خودشان بفروشيم، 
البته به توليدكنندگان بفرماييد ديگر مانند گذشته نمي توانيم سنگ قبر 
و دسته بيل به آنها بفروشيم اما جا براي كار بسيار وجود دارد، به خصوص  
كه لايحه اي تحت عنوان حمايت از توليد در حال تصويب است و يكي از 

نمايندگان گفته   اين لايحه حمايت از واردات است!

طبق مصوبه كميس�يون تلفيق در س�ال آينده 
كارمنداني كه س�الانه 138 ميليون ريال حقوق 
دريافت مي كنند از پرداخت ماليات معاف هستند 
و مازاد دريافتي تا 7 برابر حداقل حقوق به نرخ 10 
درصد مازاد آن به نرخ 20 درصد محاسبه مي شود. 
به گزارش »جوان« محمدمهدي مفتح در حاش��يه 
نشست علني روز گذشته مجلس شوراي اسلامي در 
رابطه با مصوبات كميسيون تلفيق گفت: در بند الف 
تبصره 9 لايحه درباره سقف معافيت مالياتي حقوق 
و دستمزد نيز تصميم گرفته ش��د.  وي با بيان اينكه 
براساس ماده 52 برنامه پنج ساله توسعه، سقف ماليات 
در بودجه س��نواتي مشخص مي ش��ود، بيان كرد: از 
اين رو در سال آينده كارمنداني كه سالانه 138 ميليون 
ريال حقوق درياف��ت مي كنن��د از پرداخت ماليات 
معاف و م��ازاد دريافتي تا هفت براب��ر حداقل حقوق 
به نرخ 10 درصد مازاد آن به نرخ 20 درصد محاسبه 
مي شود.  مفتح تصريح كرد: طبق مصوبه كميسيون 
تلفيق معافيت مالياتي و دريافت ماليات حقوق براي 

دستگاه ها در سال 94 يكسان خواهد بود. 
  اضافه در يافتي از آب بهاي شهري ها 

اين نماينده مردم در مجلس نهم در بخش ديگري 
از س��خنان خود بيان ك��رد: در مصوب��ه اي ديگر از 
مشتركان آب شرب شهري علاوه بر دريافت آب بها 
150 ريال به ازاي مصرف هر مترمكعب آب ش��رب 

دريافت شده  و اين منابع صرف آبرساني در روستاها 
مي شود.  سخنگوي كميسيون تلفيق مجلس افزود: 
همچنين وزارت نيرو در ازاي هر كيلووات س��اعت 
برق مصرفي 30 ريال عوارض از مشتركان شهري، 
باغ ش��هري و خانه باغ هاي حاشيه  روستاها دريافت 

مي كند تا هزينه برق روستايي شود. 
سخنگوي كميسيون تلفيق بودجه مجلس تصريح 
كرد: همچني��ن اپراتورهاي مخابراتي ب��ه ازاي هر 

پيامك 10 ريال اضافه تر از استفاده كننده خدمات 
دريافت خواهند كرد كه اين پيشنهاد از كميسيون 

بهداشت و درمان مطرح شده بود. 
  از س�ال 95 بودجه مناط�ق آزاد در بودجه 

سنواتي قيد مي شود
وي تصري��ح كرد: همچني��ن س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي كشور موظف است از سال 94 در بودجه 
سازمان مناطق آزاد و ويژه اقتصادي نظارت كرده و 

از سال 95 نيز بودجه اين مناطق را در بودجه سنواتي 
اعلام كند.  ق��رارگاه س��ازندگي خاتم الانبيا )ص( 
در س��ال آينده موظف به ارائه اظهارنامه مالياتي و 
پرداخت ماليات براساس قانون ماليات هاي مستقيم 
شد.  سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه مجلس 
گفت: شركت هاي تابعه آستان هاي مقدس و قرارگاه 
س��ازندگي خاتم الانبيا )ص( موظف شدند در سال 
94 اظهارنامه مالياتي و حساب س��ود و زيان خود 
را به س��ازمان امور مالياتي تس��ليم و از همان سال 
ماليات خ��ود را طبق قانون ماليات هاي مس��تقيم 
پرداخت كنن��د.  مفتح با بيان اينكه ش��ركت هاي 
تابعه آس��تان هاي مق��دس و قرارگاه س��ازندگي 
خاتم الانبيا)ص( موظف به ارائه اظهارنامه مالياتي 
در سال آينده هستند، گفت: اين بند به لايحه بودجه 
سال 94 افزوده شده و براساس آن اين مجموعه ها در 
سال آينده اظهارنامه مالياتي و حساب سود و زيان را 
بايد به سازمان مالياتي تسليم كنند و از همان سال 

نيز ماليات خود را طبق قانون پرداخت كنند. 
وي تأكيد كرد: تنها شركت هاي تابعه آستان قدس 
رضوي از اين قانون معاف هستند و ماليات هاي اخذ 

شده براي خرج در آستان هزينه مي شود. 
اين نماينده مردم در مجلس نهم اعلام كرد: همچنين 
مانده وجوه عمراني نيمه تمام نيز به سال بعد منتقل 

شده و براي همان طرح هزينه مي شود. 

رئي�س كنفدراس�يون ص�ادرات اي�ران، 
ص�ادرات غيرنفتي را ش�اهراه تأمي�ن منابع 
ارزي دانس�ت و گف�ت: دول�ت ب�ا حماي�ت 
از صادركنن�دگان مي توان�د نگران�ي خود از 
كاهش درآمده�اي نفتي را به صفر برس�اند. 
س��يدرضا نوراني با تش��ريح ضرورت توجه ويژه 
دولت ب��ه ص��ادرات غيرنفتي گفت: در ش��رايط 
فعلي به نظر مي رس��د دولت با حمايت هاي خود 
مي تواند صادرات غيرنفتي كشور را توسعه بخشد 
و بر مبناي اين توس��عه، نگراني خ��ود از كاهش 

درآمدهاي نفتي و وابستگي بودجه به اين درآمدها 
را تقليل دهد.  رئيس كنفدراسيون صادرات ايران 
افزود: البته نقش اصلي توسعه صادرات غيرنفتي 
به عهده فعالان اقتصادي و تشكل هاس��ت اما به 
طور قطع دولت با مقررات زدايي و برداشتن قوانين 
و مقررات زائد، ارائه مشوق هاي تجاري و رايزني 
در بازارهاي بين المللي براي كسب موقعيت بهتر 
در بازار كالاهاي صادراتي، مي تواند ياري رس��ان 
صادركنندگان باش��د.  وي با اش��اره به پيش رو 
بودن انتخابات اتاق هاي بازرگاني سراسر كشور 

خاطرنش��ان كرد: در اين بره��ه از تاريخ اقتصاد 
ايران، به نظر جايگاه تشكل هاي اقتصادي مهم تر 
و با اهميت تر از هر زمان ديگري اس��ت.  به گفته 
نوراني، هم اكنون اتاق بازرگاني استقلال كافي در 
بخش توسعه اقتصادي ندارد و با توجه به اينكه در 
شاهراه فعاليت هاي اقتصادي قرار دارد، نمي تواند 
از بخش خصوصي به خوبي به��ره گيرد. اين در 
حالي است كه توس��عه اقتصادي با رويكردهاي 
اصولي ص��ورت مي پذي��رد.  وي اظهار داش��ت: 
خوشبختانه امروز كاهش نرخ نفت در جهان ما را 

وادار مي كند كه بار ديگر نگاهي به توسعه صادرات 
غيرنفتي داشته باشيم و اين مي تواند حركتي در 
جهت بهبود فضاي كسب وكار در كشور باشد. آن 
چيزي كه مهم است، واگذاري به بخش خصوصي 

است كه دراصل 44 بيان شده است. 
نوراني معتقد است: ابتدا بايد دولت تصميم بگيرد 
كه آيا تمايل به واگذار كردن توسعه اقتصادي به 
بخش خصوصي دارد و اگر اين جواب مثبت باشد، 
به نظر من بهترين حركت اين اس��ت كه اتاق ها 

جايگاه اصلي خود را بيابند. 

سخنگوي كميسيون تلفيق خبر داد

فرمول گراني براي آب، برق و پيامك

   صادرات

بهمني:  چه ميزان از درآمد نفتي
 ۶۸ ميليارد دلاري دولت يازدهم 

به حساب بانك مركزي واريز نشد؟! 

در حالي رئيس كل س�ابق بان�ك مركزي در نام�ه اي به جهانگيري 
اين س�ؤال را مطرح كرد كه چه ميزان از درآمده�اي صادرات نفت 
در دولت يازدهم به حس�اب بانك مركزي واريز نشده است كه اين 
دولت در يك سال ۶8 ميليارد دلار درآمد صادرات نفت داشته است. 
به گزارش تس��نيم، ماجراي فروش بيش از 2 ميليارد و 700 ميليون دلار 
نفت توسط بابك زنجاني در دولت قبل كه پول آن به كشور و حساب دولت 
و بانك مركزي برنگشته است، در جريان پرونده اي در قوه قضائيه در دست 
بررسي است ولي اظهارات هفته گذشته اس��حاق جهانگيري معاون اول 
رئيس جمهور در چهل و سومين جلسه هيئت نمايندگان اتاق بازرگاني ايران 
كه محمود بهمني رئيس كل سابق بانك مركزي را به برگزاري جلسات مكرر 
خصوصي با بابك زنجاني متهم كرده بود و نامه ديروز بهمني به جهانگيري 
ابعاد تازه اي از ماجراي فروش نفت روشن كرد.  بهمني در اين نامه با تأكيد بر 
اينكه بانك مركزي صرفاً وجوه حاصل از فروش نفت را دريافت كرده و پس از 
انجام تكاليف قانوني، بقيه را به حساب خزانه واريز مي كند و اصولاً در فروش 
نفت هيچ دخالتي ندارد و تشكيل جلسه با فرد يا افراد خاص در اين زمينه، 
معنا و مفهومي ندارد، اين س��ؤال را از جهانگيري مطرح كرد كه بفرماييد 
»چه ميزان از درآمدهاي حاصل از نفت فروخته شده در دولت يازدهم به 
حساب هاي بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران واريز نشده است تا افكار 
عمومي دريابند معاون اول محترم دولت فعلي تا چه ميزان دغدغه مند حفظ 

ثروت ملي كشور است؟«
سؤال رئيس كل سابق بانك مركزي از معاون اول رئيس جمهور اين شبهه 
را ايجاد كرده است كه بخشي از درآمدهاي نفتي كشور در اين دولت هم 
فارغ از اينكه چگونه فروخته شده، به حس��اب بانك مركزي واريز نشده 
است.  گزارش هاي رس��مي بانك مركزي حاكي است، طي شش ماهه 
دوم سال گذشته كه دولت يازدهم رسماً مس��ند امور را بر عهده داشت، 
بيش از 34 ميليارد و 428 ميليون دلار و در شش ماهه اول امسال نيز 33 
ميليارد و 631 ميليون دلار و در مجموع طي يك سال بيش از 68 ميليارد 
دلار درآمد صادرات نفت كشور بوده است كه از محل صادرات نفت خام، 
فرآورده هاي نفتي، گاز طبيعي، مايعات و ميعانات گازي حاصل شده است.  
در بخش ديگري از نامه بهمني آمده است: فرافكني و متهم كردن ديگران  
هنگام مواجه شدن با مشكلات در اداره امور كشور، توجيه قانع كننده و قابل 
پذيرشي نيست به ويژه آنكه تيم اقتصادي دولت فعلي را بسيار كارآمد، 
باتجربه و كم نظير توصيف كرده ايد. وي در اين نامه تاكيد كرده اس��ت: 
اعضاي هيئت دولت قبل، هيچ گونه ارتباطي با آقاي زنجاني نداشته اند و 
جنابعالي با يك بررسي اجمالي متوجه خواهيد شد كه مسئولان ديگري 

در كشور از او تجليل به عمل آورده اند.

   گزارش  2

مهران ابراهيميان 

مجيد گودرزي *

  بيشترين افت سدهاي كشور يك ماه گذشته اتفاق افتاد
  با تصويب نمايندگان، گمرك مسئول ايجاد پنجره واحد طبق لايحه 

رفع موانع توليد شد
200ميليون دلار به صندوق  هاي حمايتي وزارت صنعت اختصاص 

يافت
 مطالبات معوق 16 بانك خصوصي افزايش يافت

  واردات 2/1 ميليارد دلار گندم
  4 كالاي استراتژيك ايران همچنان در صدر واردات

آقازاده ها
 ۲۳ كشتي شكر وارد كرده اند

نماين�ده ارومي�ه در صح�ن علن�ي مجل�س ب�ا بي�ان اينك�ه 
اكن�ون كارخانه ه�اي قن�د و ش�كر محص�ولات خ�ود را انب�ار 
كرد ه اند و ام�كان پرداخت پ�ول چغن�در كش�اورزان را ندارند، 
گف�ت: اق�دام وزارت صنع�ت خ�اف اقتص�اد مقاومتي اس�ت.
به گزارش بولتن نيوز، نادر قاضي پور نماينده اروميه در جريان تصويب 
بندهايي از لايحه رفع موانع توليد ملي در مجلس اظهار داش��ت: اين 
لايحه رفع موانع توليد نامگذاري ش��ده اما متأس��فانه مصوبات آن به 
تس��هيل واردات كمك مي كند و به لايحه رفع موان��ع واردات تبديل 
ش��ده اس��ت.  وي در مورد ماده 28 الحاقي به اين لايح��ه تأكيد كرد: 
تصويب الحاقي ماده 28 به اين لايح��ه خلاف نظر رهبري بوده و همه 
اين دو صفح��ه الحاقي براي تس��هيل واردات كالاي خارجي كش��ور 
تنظيم شده اس��ت.  قاضي پور نماينده اروميه در مجلس با بيان اينكه 
اكنون كارخانه هاي قند و شكر محصولات خود را انبار كرده اند و امكان 
پرداخت پول چغندر كش��اورزان را ندارند، گف��ت: وزير صنعت آقاي 
نعمت زاده در اين ش��رايط 23 كشتي ش��كر وارد كرده كه اين خلاف 

سياست هاي اقتصاد مقاومتي و سياست مجلس است. 
وي تأكيد كرد: ش��كر توسط آقازاده ها وارد مي ش��ود و از طرفي شعار 
حمايت از توليد ملي داده ش��ده اما همه اين اقدام��ات و اين لايحه در 

حمايت از واردات است. 

صادرات غيرنفتي؛ شاهراه تأمين منابع ارزي 

   گزارش  يك


